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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "A szegénység csökken, csak az éhezés nem? Miért nőtt 
több, mint harmincszorosára a népkonyhát igénybe vevők száma néhány év alatt?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az utóbbi  időszakban egyre több településen nyílik  úgynevezett  népkonyha.  Ismereteim szerint
korábban ezt  kifejezetten  a  legrászorultabbak vették  igénybe,  elsősorban a  hajléktalan  emberek
számára  nyújtott  napi  egy meleg  étkezést,  ingyenesen,  és  minden  előzetes  igénylés  nélkül.  Ez
megváltozott néhány éve, ma már a TAJ szám is kell az igénybevételhez.

Ez az alapvetően a hajléktalanok számára létrehozott ellátási forma egyre több olyan településen is
megjelenik, ahol nincsenek is hajléktalanok. Igaz, sok helyen akkora a szegénység, hogy így is
sokan vannak, aki elfogadják az ingyenes ételt. Sajnos hallani arról is, hogy olyanok is élnek ezzel a
lehetőséggel, akik egyáltalán nem rászorulók.

Felteszem a népkonyha is a szociális étkeztetés egyik formája, ami viszont általában rászorultság
alapján,  de adott  esetben akár  térítési  díj  ellenében nyújt  étkeztetést.  Ennek kereteit  a  szociális
törvény szabályozza. A szociális étkeztetés állami támogatása évekig nem emelkedett, de 2020-ban
18%-kal nőtt az összeg, illetve idénre tovább nőtt ezer forinttal. Így sem világos, hogy lehet 66 360
forintból ezt megoldani.

A Szociális Statisztikai Évkönyv a hajléktalanellátáshoz kapcsolódóan, a nappali melegedőkkel egy
lapon  tartalmaz  adatokat  a  népkonyhákról.  Eszerint  az  utóbbi  években  jelentősen  megnőtt  a
népkonyhák száma és egyre több az igénybe vevő is. 2019-ben 503 népkonyha volt (amiből 383
egyházi fenntartású), miközben 2010-ben még csak 44 volt. 2010-ben átlagosan egy nap kb. ötezer
főt láttak el, 2019-re ez 84 ezerre nőtt. De még az emelkedés közben is volt egy kiugrás: 2018-ban
166 ezer nőtt ez a szám.



Az  is  meglepő,  hogy  ahogy  nőtt  a  népkonyhák  száma,  úgy  nőtt  a  „kapacitás”  és  a  napi
átlagforgalom közötti különbség. 2015-ben duplázódott meg a népkonyhák száma, ugyanakkor az
ellátottak  száma  ekkor  még  nem  nőtt  ennyivel.  2018-ban  viszont  286  ezer  fölé  emelkedett  a
„kapacitás” a korábbi néhány ezerről, és közel 120 ezerrel haladta meg a napi átlagforgalmat.

Meglepő, hogy miközben a szociális étkeztetésben részesülők száma 146 ezerről 186 ezerre nőtt tíz
év alatt, addig a népkonyhán több mint harmincszoros növekedés is volt. Nem világos, hogy mi
tette lehetővé, mi indokolta a népkonyhák drasztikus terjedését, azon túl, hogy kétségtelenül sajnos
igény is van rá, bármenyire is csökkent a szegénység a kormány adatai szerint.
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2010 44 6 783 4 928 69 526 753

2011 46 7 701 5 780 77 604 100
2012 52 8 943 6 968 92 726 416

2013 52 11 709 9 748 173 889 183
2014 54 12 120 10 887 188 1 006 042

2015 116 19 597 18 016 130 1 361 792
2016 254 79 285 45 648 203 2 636 691

2017 371 120 228 103 301 169 5 983 878
2018 494 286 651 166 875 212 13 016 720

2019 503 145 074 84 299 177 7 681 806
Mindezek miatt kérdezem:

Miért nőtt meg ilyen jelentősen a népkonyhák száma az elmúlt években, ha állítólag annyira
csökken a szegénység? 

Pontosan hogyan működik a népkonyhák szabályozása, finanszírozása, miként változott ez az
elmúlt években? Miben és hogyan tér el a népkonyha a szociális étkeztetéstől? 

Hogyan lehet ekkora állami támogatásból megoldani az étkeztetést? Mennyiből kell „kihozni”
egy adag ételt? 

Mi az oka annak, hogy a népkonyhák „kapacitása” és a napi átlagforgalma között ekkora
különbségek vannak az utóbbi években? 

Mi okozta a 2018-as „kiugrást”? 

Mi az oka annak, hogy a népkonyhák háromnegyedét az egyházak működtetik? 

Mekkora állami támogatást kaptak az egyházak a népkonyhák fenntartásához az elmúlt 10
évben? 

Tisztelettel várom válaszát!

Budapest, 2021. február 11.
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